
У переддень 29-ї річниці Чорнобильської трагедії 
«ЧК» зустрівся з полковником міліції Олександром 
Наумовим, який брав участь у ліквідації наслідків 
аварії на ЧАЕС. І хоча колись він отримав значну дозу 
опромінення, а нині на пенсії, все одно продовжує 
досліджувати проблематику цієї катастрофи. Його 
часто запрошують науковці й журналісти бути їхнім 
гідом у радіоактивному заповіднику. Адже немає та
кого місця в зоні відчуження, де б він не був.

Олександре Вікторовичу, чи 
стала зона відчуження без
печнішою для людини?
Останнім часом радіаційний 
фон у  н ій  суттєво знизився. 
А л е  б ільш ість  радіоактив
них елементів має довготри
валі терміни розпаду. Примі
ром, стронцій -  90 років, аме
рицій -1000. Вони потрапили 
глибоко в землю й нині поча
ли  розпадатися, забруднюю
чи верхні прошарки ґрунту й 
високі підґрунтові води, ха
рактерні для  Полісся. Загро
зою для всього світу залиша
ється й саркофаг над четвер
тим енергоблоком. Якщо він, 
не дай Боже, упаде, п ід н і
меться стовп пи лу  висотою 
до 12 к ілом етр ів  і за вітром 
облетить усю земну кулю. 
Щоправда, у  зоні завжди іс
нували й чисті плями. Скажі
мо, можна було не відселяти 
людей із с іл  Куповане та Па- 
ришів. Натомість селище По
ліське, де була одна з найза- 
бр удн ен іш и х  д іля н ок , до 
дев’яностих років минулого 
століття активно розвивало
ся. Туди прокладали газ, во
догін, нові автошляхи. Лише 
1993-го з Поліського відсели
л и  останнього  меш канця. 
Згодом ця недбалість позна
чилася страшними хвороба
ми не лише на евакуйованих 
із селищ а поліщ уках, а й їх
ніх дітях і онуках.
До речі, у  Чорнобилі ще меш
кають люди, які н іколи його 
не залишали. У  1991-92 роках 
у  зону почали  повертатися 
так звані самосели. Це пере
важно лю ди похилого віку, 
які з різних причин не при
жилися на нових місцях. їх  
було  понад 1200. Нині зали 
шилося приблизно 200.

Хто тепер охороняє 
цю територію?
Р ан іш е перим етр 30-кіло- 
м етрової зони відчуж ення 
охороняв п олк  патрульно- 
постової служби МВС. Потім 
його звели до батальйону, а 
нині це рота, до ста осіб. їм  
допомагає позавідомчий від
д іл  охорони, який раніше був 
батальйоном. Д А І прибрали 
взагалі. Різке скорочення пра
воохоронців розпочалося піс
ля  розпаду СРСР. М еш кан
цям Прип’яті через десять ро
ків п ісля трагедії дозволили 
відвідати рідне місто. Деякі з 
них узяли  к лю ч і в ід  своїх 
квартир, д ум а ли  забрати 
пам’ятні речі, натомість зна
йшли лиш е пустки.
Якщо чесно, я б нині не пішов 
служити туди. Тепер м іліц іо
нери мають за власний кошт 
винаймати гуртожиток, коли 
перебувають на вахті в зоні, 
оплачувати комунальн і по
слуги, харчуватися за свій ра
хунок. Натомість зарплата не
висока. Адже хтось нагорі ви
рішив, що етап ліквідації ава
рії вже завершився. Хоча раді
аційних плям, які впливають 
на здоров’я, у  зоні вистачає й 
досі. Водночас, хто не отри
мав до 1990 року статус лікві
датора, уже не матиме його 
ніколи.

Чи складно потрапити 
до району, який «підконтр
ольний» радіації?
Якщо з метою організовано
го о гляду  -  будь ласка, ого
лош ень від турфірм хоч гре
блю  гати. В інших випадках 
п отр ібен  сп ец іа льн и й  д о 
з в іл  в ід  Д ерж аген тства  з 
уп р а в л ін н я  зон ою  в ід ч у 
ження. На ж аль, порушни-

ЧИ СТАНУТЬ ПРИП'ЯТСЬКІ 
ДЖУНГЛІ МУЗЕЄМ?

ків кордону й реж иму зони 
вистачає. Ц е браконьєри, 
мисливці за металом  і зали
ш ен и м и  речам и . К о ли с ь  
міцна огорожа вздовж пери
метру зони нині прогнила, 
а м ісцями ї ї  не існує. У  т ій  
же П рип ’яті вже завалили  
осв ітлю вальну вежу, поби
ли  всі вікна колишнього Бу
д и н к у  к у ль т у р и  «Е н ер ге 
ти к », у  зали ш ен и х  будин 
ках зн ім аю ть  а лю м ін ієв і 
рами, у  м іст і -  купи знятих 
радіаторів тощо. 
Розтягую ть м етал із  зони і 
на, так би мовити, законних 
підставах. Частину техніки з 
відстійника в Старих Соко
лах  порізали на метал як на
чебто чисту. У  Прип’яті фір
ми, які нібито виграли відпо
відний тендер, вирили труби 
теплоцентралі. На кладови
щ і радіоактивно забрудне
них кораблів у  порту Чорно
биля залиш илися одиниці -  
ті, що розпиляти не змогли. 
У сього  в зон і не менш е 800 
могильників різноманітної 
техніки. Де вони розташова
ні, інформація, мабуть, ніко
му не відома, тому що кожне 
відомство, яке брало участь в 
утилізац ії забрудненого ме
талу, створювало свої.



Що нині вас найбільше 
вражає в зоні?
Те, як місто Прип’ять відво
йовує природа. Торік зай
шов у колишній кінотеатр 
«Прометей» -  хащі неї мо- 
вірні. У  них легко заблука
ти навіть мені, який знає 
т ут  чи  не кож ен метр. 
Якось піднявся на будівлю 
колиш нього готелю  «П о 
ліський» -  і отетерів, поба
чивши згори, як до моєї ма
шини наближається лось. 
Тепер на вулицях колись 
людної Прип’яті можна по
бачити, як ходить лис чи 
пробігають дикі кабани, а 
на балконі залишеної квар
тири -  гніздо з пташенята
ми орлана білохвостого, за
несеного до Червоної кни
ги. Позаторік на річковому 
вокзалі приятель говорить: 
«Ой, яка кицька, можна по
гладити? »  Кажу: «Дивись 
на вуха, вони з китицями». 
Він: «Так вона маленька! »  
Відповідаю: «На нас трьох 
вистачить. Чи не бачиш -  
це рись». І ми тихо відходи
мо, бо вона тут господиня, 
це її місце.
Треба звикати, що в колиш
ньому м істі вже господа
рюють дикі тварини. їхня 
кількість у  зоні збільшила
ся. Т ут  є ведмеді, табуни 
коней Прж евальського, 
зграї вовків, схрещених із 
собаками. Колиш ні поля 
заросли деревами. Замість 
сумнозвісного рудого лісу, 
де п ід час аварії на ЧАЕС 
хвоя згоріла внаслідок ра
діоактивності в сто рент
ген, пробився новий чудо
вий ліс.

Якими ви бачите пер
спективи Чорнобиль
ського краю?
Зона й досі залиш ається 
вузлом  невирішених про
блем  і запитань без відпо
відей. Скажімо, є пропози
ц і ї  з б е р е г т и  ч а с т и н у  
Прип’яті як музей. Та де 
взяти  с т іл ьк и  кош тів? 
Адж е без людей місто пе
ретворилося на руїну. Про
поную ть зменшити зону 
до десяти к ілометрів. Та  
що робити з рештою тери
торії, за які гроші ї ї  розви
вати? Де знайти такого ін
вестора? Тож, думаю, най
краще створити там біо- 
сферний заповідник. Це 
дасть можливість природі 
повністю відновитися. 

Розмову вів 
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